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Stovky tisíc sbírkových předmětů jsou v současné době umístěny celkem v patnácti
depozitářích po celém Libereckém kraji.  V budoucnu by mohl mít kraj svůj jeden centrální.
Nejvhodnějším místem jsou podle záměru pozemky v Českém Dubu. Největší depozitáře, kde
krajská muzea a galerie ukládají své sbírkové předměty, si v uplynulých dnech prohlédly
statutární náměstkyně hejtmana Jitka Volfová, která má ve svém resortu správu majetku, a
krajská radní Květa Vinklátová, pod jejíž resort patří i památková péče.

Liberecký kraj vlastní několik stovek tisíc sbírkových předmětů nevyčíslitelné historické
hodnoty, jejichž tržní cena je odhadována v řádech stovek milionů korun. Jedná se o drobné
předměty od pohlednic, známek až po šperky, ale naopak také o velmi rozměrný majetek, od
nábytku po technické zařízení. „V současné době je tento majetek uchován částečně v objektech
našich příspěvkových organizací, které je i spravují a částečně v pronajatých budovách, které jsou pro
tento účel méně či více nevhodné a pro další zachování a ochranu sbírkových předmětů dlouhodobě
nepřijatelné,“ říká statutární náměstkyně hejtmana Jitka Volfová. Největší depozitáře
příspěvkových organizací má kraj například v České Lípě, Kravařích, Sloupu v Čechách,
Severočeském muzeu v Liberci, Oblastní galerii v Liberci, dále v Mníšku, Raspenavě nebo
Jablonci nad Nisou.

Právě jablonecký depozitář od roku 2013 plní roli centrálního ukládání sbírek, kdy byl po
získání rozsáhlého majetku manželů Scheybalových pro jeho potřeby vyčleněn objekt bývalé
střední školy v Poštovní ulici. Tento depozitář využívají všechny příspěvkové organizace
resortu památkové péče. „Od začátku bylo ale zřejmé, že se jedná jen o provizorní řešení a že je
nutná buď rekonstrukce některého ze stávajících objektů, nebo stavba zcela nového depozitáře. Vloni
v únoru investiční záměr a srovnávací studie jednoznačně potvrdila, že náklady na stavbu nového
objektu jsou významně nižší a pro Liberecký kraj, muzejníky a galeristy daleko výhodnější, protože
budou splňovat současné moderní požadavky. Aktuální potřeba užitné plochy 5 045 m2, ve
střednědobém výhledu pak 7 989 m2. Stavba depozitáře, jako nového objektu musí plně technicky,
stavebně i bezpečnostně splňovat daný záměr,“ komentuje radní Květa Vinklátová.



Nejvhodnějším místem pro výstavbu krajského depozitáře jsou podle vedení kraje pozemky
společnosti Silnice LK, a.s. v Českém Dubu. „Důkladně jsme prostudovali mapové podklady
a z nich je zřejmé, že depozitář může být postaven podle současného územního plánu pouze na
pozemcích ve vlastnictví naší společnosti Silnice LK. Začneme s nimi o možnosti převodu části na kraj
jednat. To bychom měli zvládnout ještě v letošním roce, následující rok by se začala připravovat
projektová dokumentace a v letech 2019 a 2020 můžeme usilovat o získání finančních prostředků na
samotnou stavbu centrálního depozitáře,“ uzavírá statutární náměstkyně.


